
XXIX. ROČNÍK  10 KčKVĚTEN 2006



2

Významný jilemnický úspěch
Cena za nejlepší přípravu a realizaci 
Programu regenerace městských 
památkových rezervací a městských 
památkových zón za rok 2005

Program regenerace městských památ-
kových rezervací (MPR) a městských 
památkových zón (MPZ) existuje již od 
roku 1993. Prostřednictvím tohoto Pro-
gramu plynou do oprav kulturních pa-
mátek v městských památkových rezer-
vacích a zónách každoročně finanční 
prostředky ze státního rozpočtu. Tento 
Program byl a stále je jednou z mála jis-
tot, se kterou mohou vlastníci kulturních 
památek v MPR a MPZ počítat. (Doufej-
me, že s nastávající změnou politického 
prostředí nedojde k zásadním negativ-
ním změnám ani v Programu Regenera-
ce MPR a MPZ, ani v péči o kulturní dě-
dictví obecně.)

Po zakotvení Programu regenera-
ce MPR a MPZ do života historických 
sídel přišlo Sdružení historických sí-
del Čech, Moravy a Slezska (SHS ČMS) 
s myšlenkou oceňovat ta města, která 
dosáhnou v péči o kulturní památky na 
území „svých“ rezervací a zón nejlep-
ších výsledků. V roce 1994 byla pode-
psána zřizovací listina Ceny za nejlepší 
přípravu a realizaci Programu, signatá-
ři dokumentu byli reprezentanti garan-
tů – ministr kultury, ministr hospodářství 
(později převzal garanci ministr pro míst-
ní rozvoj) a předseda SHS ČMS. 

Na území Jilemnice byla vyhlášena 
památková zóna roku 1990. Do Progra-
mu regenerace MPR a MPZ se Jilemni-
ce přihlásila již v roce 1993. Od té doby 
pracuje systematicky na obnově kultur-
ních památek s přispěním finančních 

prostředků ze státního rozpočtu. V ro-
ce 2004 jsme se poprvé přihlásili také 
do soutěže o Cenu za nejlepší přípravu 
a realizaci Programu regenerace MPR 
a MPZ. Umístili jsme se v krajském kole 
na druhém místě.

V roce 2005 jsme se do soutěže při-
hlásili znovu – opět s vědomím, že měst 
a obcí, které se této soutěže mohou 
zúčast nit, je v celé České republice přes 
200. 

Jak jsme místní občany informova-
li již v minulém čísle Zpravodaje, Jilem-
nice se v krajském kole soutěže umísti-
la na nečekaně úspěšném prvním místě. 
Za námi zůstala v lehkém stínu další 
města Libereckého kraje, a to Frýdlant, 
Jablonné v Podještědí, Česká Lípa a Li-
berec. Informaci o úspěchu Jilemnice – 
tedy o úspěchu všech, kteří o památky 
na území památkové zóny Jilemnice pe-
čují, jsme přijali s velkou radostí. Tento 
krajský úspěch je pro nás všechny mo-
tivací pokračovat v započaté práci, po-
stupovat po již částečně ušlapané stez-
ce do dalších neznámých míst a zákoutí 
a neustrnout. 

18. 4. 2006 proběhlo ve Španělském 
sále Pražského hradu slavnostní setká-
ní u příležitosti Mezinárodního dne pa-
mátek a sídel a také udělení Ceny za 
nejlepší přípravu a realizaci Programu 
regenerace MPR a MPZ za rok 2005. 
V tomto důstojném prostoru promluvili 
k zúčastněným mnozí oficiální předsta-
vitelé (předseda SHS ČMS, ministr kultu-
ry, náměstek ministra pro místní rozvoj, 
prezident Českého národního komitétu 
ICOMOS, zástupce Kanceláře preziden-
ta republiky). Byla předána dvě samo-
statná ocenění – Cena ministerstva kul-



3

tury za památkovou péči a Státní cena 
za památkovou péči. Následně byli vy-
hlášeni vítězové krajských kol, zástup-
cům jednotlivých měst byly předány pa-
mětní listy, jeden převzala také starostka 
Jilemnice, Mgr. Jaroslava Kunátová. V zá-
věru byly vyhlášeny nominace na vítěze 
celostátního kola (Česká Kamenice, Pol-
ná, Uherské Hradiště) a nakonec vítěz, 
oceněný též finančně, Česká Kamenice. 

Slavnostní setkání bylo příležitostí, 
kdy jsme si mohli lépe a zřetelněji než 
v každodenním pracovním shonu uvě-
domit, že památková péče dosud není 
archaismem, že i přes občasná nepocho-
pení z různých stran, přes nedostatek fi-
nančních prostředků určených k opravě 
památek i ostatních objektů v památko-
vých zónách a rezervacích, přes některé 
legislativní komplikace atd. atd. je stále 

smysluplné pečovat o naše kulturní pa-
mátky, o tuto hmotnou paměť, o dě-
dictví po našich předcích. Zvlášť v naší 
podhorské oblasti je možné chápat péči 
o kulturní památky, tedy o výběr toho 
nejlepšího ze stavebních památek, co se 
do dnešních dnů dochovalo, jako péči 
o krajinu, o krajinné prostředí, o naše ži-
votní prostředí (ať už ve městě, v obci, či 
na samotě). 

Dovoluji si tímto poděkovat všem, 
kteří opravují své objekty s citem, popří-
padě je užívají přiměřeným způsobem, 
ctí tradice, tradiční postupy, kulturní pa-
mátky i jiné cenné objekty a stavby, vě-
nují těmto finanční prostředky a svůj 
čas. 

–PePo–
Více informací naleznete na internetové 
stránce http://www.shscms.cz/.

Ve Španělském sále před oficiálním zahájením slavnostního setkání. Foto P. Pohůnková
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Z usnesení rady města
Není-li uvedeno jinak, usnesení bylo 
schváleno jednomyslně.

RM doporučuje zřizovateli Gymnázia 
a Střední odborné školy přehodno-
tit termín stěhování studentů k 1. 9. 
2006 v návaznosti na nutné stavební 
úpravy budovy bývalé SPŠT. 

pro: 4, proti: 0, zdrželi se: 1
RM schvaluje uzavření dodatku č. 1 

ke smlouvě o smlouvě budoucí kupní 
s firmou D+D REAL, s. r. o., Vrchla-
bí takto: v článku III. smlouvy se mění 
termín k uzavření dohody o správě 
kupní ceny z 30. 4. 2006 na 31. 8. 
2006 a termín pro zaplacení zbytku 
kupní ceny z 31. 5. 2006 na 30. 9. 
2006 a v článku V. smlouvy se mění 
účel rekonstrukce objektu čp. 9 ze 
stylové kavárny na restauraci ve stylu 
sportbarů. 

RM bere na vědomí stanovení počtu 
zaměstnanců Města Jilemnice takto: 
městský úřad – 75, pečovatelská služ-

ba – 6, městská knihovna – 3, městská 
policie – 3 (celkem 87).

RM schvaluje dodavatelem stavby ví-
ceúčelové tělocvičny a školní tělo-
cvičny firmu Promus Katowice. 

RM schvaluje výměnu střešní krytiny 
na čp. 59–60 v Zámecké ulici.

RM ukládá svolat jednání o podmín-
kách dlouhodobého pronájmu kou-
paliště s firmou Stavební a realitní, 
spol. s r. o., Praha.

RM schvaluje přidělení bytu 1+1 
v DPS po paní Tulakové paní Anně 
Škaloudové, U Jizerky 847. 

RM schvaluje přidělení bytu č. 17 
o vel. 1+1 v čp. 1210 panu Jiřímu 
Vyšohlídovi, Jilemnice, Ambrožova 
1211 za podmínky, že bude uvolněn 
byt v čp. 1211.

RM neschvaluje žádost pana Jiřího 
Nechanického o snížení paušální-
ho poplatku za parkování pro fyzic-
ké a právnické osoby, které nemají 
provozovnu na území města.    –pf–

Týden bezpečnosti a sportu
V Jilemnici byl oficiálně zahájen 
projekt „Týden bezpečnosti a sportu“.

Kinosál Společenského domu Jilm v Ji-
lemnici byl v pondělí 10. dubna dě-
jištěm oficiálního zahájení první čás-
ti projektu Týden bezpečnosti a sportu, 
podpořeného v rámci iniciativy Interreg 
IIIA a spolufinancovaného z Evropského 
fondu regionálního rozvoje, jehož hlavní 
cíl spočívá v získání teoretických i prak-
tických dovedností při řešení mimořád-

ných událostí. Kromě zástupců Města 
Jilemnice se tohoto slavnostního aktu zú-
častnili i všichni zainteresovaní partneři 
a významní hosté mezi které patřili před-
stavitelé Města Świeradów Zdrój, Hasič-
ského záchranného sboru Libereckého 
kraje, Krajského úřadu Libereckého kra-
je, Krajské hygienické stanice Liberec, 
Horské služby Špindlerův Mlýn, Policie 
ČR, Krajského vojenského velitelství Li-
berec, Vojenského útvaru 2266 Liberec, 
Zdravotnické záchranné služby Liberec-
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kého kraje, Sboru dobrovolných hasičů 
Jilemnice a žáci 7. a 8. ročníků jilemnic-
kých škol, pro které je projekt určen.

Významnou součástí zahajovacího 
aktu bylo pracovní jednání s vedoucími 
představiteli složek IZS, polskými part-
nery a dalšími hosty, jehož cílem bylo 
definování dalších možných forem spo-
lupráce při řešení problematiky chování 
při mimořádných událostech, využití vý-
stupů projektu v další práci, budoucím 
zaměření projektu a jeho možných do-
padech a možnostech využití zdrojů fi-
nancování. 

Současně byl tímto dnem odstartován 
první cyklus přednášek na Gymnáziu 
a Střední odborné škole v Jilemnici. Žáci 
měli možnost během pěti vyučovacích 
hodin vyslechnout prezentace jednotli-
vých složek IZS a uvítali také přímou dis-
kusi s profesionály.

V úterý a ve středu následovaly před-
nášky na ZŠ Komenského a ZŠ J. Harra-

cha. Na všech školách prezentovaly jed-
notlivé složky také volbu povolání. Žáci 
měli možnost získat vědomosti o kvali-
fikačních předpokladech pro jednotlivé 
profese záchranářů.

V současné době čeká žáky 7. a 8. tříd 
základních škol, sekundy a tercie gymná-
zia vyplňování znalostních testů z obsahu 
přednášené problematiky a také slohová 
práce na téma „Integrovaný záchranný 
systém“. Na základě vyhodnocených vý-
sledků bude ve čtvrtek 4. května 2006 
na jilemnické radnici jmenováno repre-
zentační družstvo za každou jilemnickou 
školu. Tato družstva se spolu s polskými 
reprezentačními družstvy zúčastní květ-
nové části projektu „Týden bezpečnosti 
a sportu“ ve dnech 15.–19. 5. 2006. 

Dagmar Ouhrabková

(Tento projekt byl finančně podpořen 
v rámci iniciativy Interreg IIIA a byl spo-
lufinancován z ERDF.)

Projekt Týden bezpečnosti a sportu – přednáška a praktické ukázky. Foto D. Ouhrabková
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Nemocnice Horní Pojizeří
Jak asi většina spoluobčanů ví, došlo 
zhruba před rokem a půl k uzavření sdru-
žení „Nemocnice Horní Pojizeří“. Toto 
sdružení uzavřely společně semilská a ji-
lemnická nemocnice a jejich zřizovatelé 
město Semily a Jilemnice. Ve vrcholných 
orgánech je zastoupení všech čtyř čle-

nů paritní. Na místě ředitele se pravidel-
ně střídají ředitelé obou nemocnic. Ne-
jedná se tedy o klasické sloučení obou 
zdravotnických zařízení, jak se někteří 
občané domnívají, ale vytvoření jakého-
si zastřešujícího orgánu obou nemocnic. 
Důvodem uzavření sdružení byla „ces-

Den otevřených dveří v lékárně
V sobotu 1. dubna uspořádala lékárna 
v nové poliklinice Masarykovy městské 
nemocnice Den otevřených dveří. Jaký 
byl hlavní smysl této akce, na to jsem 
se zeptal vedoucí lékárnice Mgr. Lenky 
Červené.

Dnem otevřených dveří nabízíme li-
dem možnost podívat se do zákulisí lé-
kárny. Většina našich klientů se domnívá, 
že lékárník po převzetí receptu sáhne do 
té nebo oné zásuvky nebo poličky, vydá 
příslušný lék, vybere peníze, pokud se 
na lék doplácí, nebo může být vydán 
i bez receptu. A tím veškerá jeho práce 
končí. Ale právě opak je pravda.

Neodmyslitelným zařízením každé lé-
kárny je její zázemí. A tím pí Mgr. Červe-
ná mne i ostatní zájemce provedla a vše 
potřebné důkladně vysvětlila. Prošli jsme 
jednou laboratoří, pak druhou, tak zva-
nou galenickou, kde se provádějí větší 
rozbory, dále místností pro příjem léků, 
výdejnou léků pro nemocnici, skladem 
a kontrolní laboratoří. Součástí lékárny 
je také malá kancelář a zázemí pro pra-
covníky lékárny, včetně umývárny.

V laboratoři se, mimo jiné, připra-
vují různé mastičky dle receptů lékařů 
a k tomuto účelu jsou nezbytné lékáren-

ské váhy – tady s přesností na čtyři de-
setinná místa. A ještě další menší a větší 
přístroje, které jsou nezbytné pro různá 
vyšetření nemocničních pacientů. Přísná 
hygiena je zde samozřejmostí.

A pokud si nejste jisti, zda vaše domá-
cí lékárnička neobsahuje léky, o kterých 
ani pořádně nevíte, na co vůbec jsou, 
můžete se sem přijít poradit, abyste ná-
hodou nebrali léky, které jaksi „nejdou 
dohromady“. Jedině v lékárně máme 
také odevzdat léky s prošlou dobou po-
užití a nevyhazovat je do kontejnerů 
nebo ještě někam jinam.

Lékárna Masarykovy městské nemoc-
nice je nám k dispozici od září roku 2005 
a o její provoz a spokojenost pacien tů 
pečuje celkem sedm zaměstnanců.

A vy, kteří jste na Dnu otevřených 
dveří nebyli, protože jste o tom nevědě-
li nebo z různých důvodů nemohli při-
jít, tak nezoufejte. Je docela možné, že 
se tato akce stane tradicí, alespoň v lé-
kárně v poliklinice, a tak zase za rok, tře-
bas právě opět 1. dubna, budete se moci 
sem také přijít podívat a obohatit své vě-
domosti.

Den otevřených dveří navštívil stálý 
zákazník lékáren Jan Kubát.
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ta od konkurence ke spolupráci“. Vzhle-
dem k tomu, že ve státě neexistuje kon-
cepce zdravotnictví a stav není únosný, 
rozhodli jsme se po několika měsících – 
vlastně letech – jednání spolu s vedením 
jilemnické nemocnice a oběma zřizova-
teli pro tento krok. Sdružení má něko-
lik cílů. K nejdůležitějším patří zajištění 
komplexní zdravotní péče o celý region 
západních Krkonoš a Horního Pojizeří. 
Obě nemocnice dohromady totiž svými 
odbornostmi poskytují komplexní spekt-
rum péče „nemocnice okresního typu“. 
Druhým důvodem byla výměna infor-
mací a koordinace postupu jednak na-
vzájem, jednak vůči okolnímu světu.

V první fázi došlo k výměně základ-
ních ekonomických a statistických uka-
zatelů. Pravidelně probíhají setkání na 
úrovni vedení obou nemocnic, na kte-

rých se informujeme o problémech 
i úspěších jednoho či druhého, konzul-
tujeme eventuální společný postup tam, 
kde je to přínosem pro obě nemocni-
ce. Například při některých jednáních 
se zdravotními pojišťovnami, při jedná-
ní o problematice provozu ZZS LK byl 
velikou výhodou společný postup. Pro-
běhla společně některá výběrová řízení, 
čímž se podařilo snížit některé náklady 
na provoz. 

Konzultujeme nákupy a obměny vět-
ších investičních celků tak, aby nedo-
cházelo k duplicitám a ke zbytečným 
výdajům. A naopak se vzájemně dopl-
ňujeme v jednotlivých oborech. Napří-
klad v Jilemnici využívá semilská nemoc-
nice diagnostiky, lůžkové ARO, některá 
speciální vyšetření gastrointestinálního 
traktu a podobně. Semilská nemocni-

Výstavba polyfunkčního domu za radnicí. Foto D. Zajíc
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Hejtman v Jilemnici
Jilemnicko – svazek obcí na svém jedná-
ní 11. 4. přivítal hejtmana Libereckého 
kraje Petra Skokana. Spolu s ním přijali 
pozvání do Jilemnice také náměstek po-
věřený řízením resortu zemědělství, ži-
votního prostředí, rozvoje venkova a in-
formatiky Radim Zika a radní pověřený 
řízením resortu dopravy Vladimír Rich-
ter. Jednání se starosty svazku se soustře-
dilo hlavně na problematiku krajských 
dotací venkovu, kdy největší pozornost 
všech starostů se soustředila na možnosti 
zlepšení dopravní infrastruktury. Stav sil-
nic po dlouhé zimě je alarmující, zaznělo 
ve všeobecné shodě, finanční možnosti 
kraje jsou však omezené. Vladimír Rich-
ter uvedl, že celková zanedbanost silnic 
II. a III. tříd, které kraj obhospodařuje, je 
vyčíslena na cca 10 miliard, ale kraj má 
pro letošek k dispozici jen 100 milionů 
korun. Letošní zima údržbu komunikací 

prodražila o celou 1/3 plánovaných ná-
kladů. Starostové přijali hejtmanovo vy-
světlení, že menší výše krajských dotací 
je ovlivněna snahou vyčlenit peníze na 
zajištění finanční spoluúčasti při čerpá-
ní peněz z fondů Evropské unie. Z tako-
vých „celokrajských“ projektů bude na-
příklad financováno budování okružní 
křižovatky v Jilemnici (Krkonošská a Žiž-
kova ulice).

Jednání starostů se zástupci Liberec-
kého kraje pokračovalo dalším neformál-
ním setkáním s členy Výjezdové jednot-
ky a občanského sdružení SDH. Cílem 
bylo poděkovat za krajskou finanční do-
taci ve výši téměř jednoho miliónu ko-
run na repasi automobilové cisterny. Po-
děkování směřovalo také firmě CUTISIN 
zastoupené ing. Jiráskem, která přispěla 
částkou 350 tisíc korun na pořízení cis-
terny, a firmě ČSAD, která hlavně pro-

ce naopak poskytuje například službu 
onkologického stacionáře, diagnostiku 
a léčbu v oblasti cévní chirurgie, ORL 
oddělení. 

V provozní oblasti pak využívá napří-
klad společných seminářů, služebních 
cest tak, aby došlo ke zlevnění provoz-
ních nákladů. 

Velmi přínosné bylo napojení ne-
mocničního informačního systému, kdy 
lze žádanky z jedné nemocnice zasílat 
v elektronické podobě a po vyšetření 
výsledky stejnou formou zpět. Jedná se 
o zjednodušení a zrychlení celého pro-
cesu.

Velmi důležitou součástí je navázání 
osobních kontaktů mezi lékaři i ostatní-
mi pracovníky, které má sice dlouhodo-

bý charakter, ale patří k nejdůležitějším 
pro další rozvoj spolupráce a sblížení 
obou zdravotnických zařízení.

Po prvních měsících jakéhosi „boo-
mu“ i mediálního zájmu došlo po prv-
ním roce ke standardní pravidelné spo-
lupráci obou nemocnic. Zcela zjevně 
došlo k úsporám v nákladech na provoz, 
k „otevření se“ obou zdravotnických za-
řízení navzájem a především ke zlepšení 
péče o nemocné.

Věřím, že za stálé podpory obou zři-
zovatelů se bude spolupráce i nadále 
rozvíjet ku prospěchu nejen nemocnic, 
ale především pacientů celého širokého 
regionu.

MUDr. Petr Krtička,
ředitel Nemocnice Horní Pojizeří
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střednictvím p. Skopečka s členy jed-
notky SDH často spolupracuje. Město 
Jilemnice, které vložilo dalších cca dva 
milióny korun, tak mělo možnost před-
stavit kompletně vybavenou, ve vynika-
jícím technickém stavu techniku, která 
umožní v případě potřeby zásahy v širo-
kém okolí. Pan hejtman ocenil pochval-
nými slovy dobrou spolupráci města, 
dobrovolných hasičů a členů HZS (pro-
fesionálů). Prohlédl si celý objekt a vel-
kou pozornost věnoval také nově na-

lezenému původnímu praporu sboru. 
Projevil zájem pomoci při zajištění ob-
novy této mimořádné památky. S velkou 
chutí si také vyzkoušel postup opuště-
ní prvního patra hasičské zbrojnice při 
rychlém výjezdu „sjetím po tyči“ místo 
běhu po schodech. Setkání představitelů 
kraje, zástupců samosprávy našich obcí 
a členů HZS a SDH bylo příslibem další 
dobré spolupráce.

Václav Hartman,
místostarosta města

Společenská rubrika
Životní jubilea – květen 2006

89 let
Oldřich Višňák, Jilemnice 381
87 let
Anna Nývltová, Jilemnice 93
75 let
Antonín Černý, Jilemnice 289
Alena Troblová, Jilemnice 389
Marie Vitvarová, Jilemnice 1001
Marie Žalská, Jilemnice 985

Všem jubilantům přejeme pevné zdraví 
a hodně životní pohody do dalších let.

Dne 31. března 2006 jsme v obřadní 
síni jilemnické radnice přivítali nové ob-
čánky našeho města. Jsou to:
Veronika Horáčková, nar. 24. 11. 2005,
Anna Mendřická, nar. 30. 11. 2005,
Adéla Vybíralová, nar. 2. 12. 2005,
Anežka Bergemannová, nar. 3. 12. 2005,
Nicol Václavíková, nar. 3. 12. 2005,
Matěj Lederer, nar. 6. 12. 2005, 
Vojtěch Charouz, 12. 12. 2005,
Matyáš Dufek, nar. 19. 12. 2005.

Dětem i jejich rodičům přejeme hodně 
zdraví, radosti a spokojenosti.

Sňatky – březen

Rudolf Lalik a Viera Karalová,
oba Víchová nad Jizerou
Petr Hofman a Renata Pacholíková,
oba Studenec, část Zálesní Lhota,
Petr Zajíc, Vítkovice
a Olga Purnochová, Veltrusy

Novomanželům přejeme hodně štěstí 
na společné cestě životem.

Úmrtí

24. 2. Petr Šimáček (1951), čp. 394
7. 3. Anastázie Skalská (1913), čp. 1212
17. 3. Ladislav Božek (1922), čp. 1210
22. 3. Eva Kupková (1939), čp. 927
26. 3. Marta Erlebachová (1918), čp. 723
29. 3. Helena Čermáková (1925), čp. 428

Pozůstalým rodinám projevujeme 
upřímnou soustrast.
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Krátké zprávy a oznámení
Krkonošské muzeum

Výstavy — Podkrkonoší objektivem 
ing. Jo sefa Voříška aneb prázdniny v Koš-
ťálově v roce 1941

Jedná se o soubor skvělých fotografií 
nejčastěji z Košťálova a blízkého okolí. 
Věříme, že umělecká kvalita i technická 
dokonalost snímků budou pro návštěv-
níky překvapením a jedinečným způ-
sobem přiblíží atmosféru minulé doby. 
Těšíme se na setkání! Výstava bude pro-
dloužena do 14. května 2006.

Ve středu 17. května otevřeme výsta-
vu Z přírůstků Krkonošského muzea v Ji-
lemnici.

Těšíme se na Vaši návštěvu!

Městská knihovna Jar. Havlíčka
KaMaRáDkA kNíŽkA – v dopoled-

ním setkání s předškolními dětmi si při-
pomeneme 75. výročí narození skvělé 
herečky a vypravěčky Jiřiny Bohdalové.

Další akcí, kterou knihovna nabízí 
nejmladším dětem mateřských škol, je 
Hravé čtení. Hraní, povídání s využitím 
čtenářského koutku a nových knih.

V případě zájmu mateřských škol 
o zajištění termínu na jednotlivé besedy 
kontaktujte knihovnu na telefonním čís-
le 481 544 005.

U příležitosti Dne knihoven a kni-
hovníků bude návštěvníkům (v úterý 
9. května) umožněn vstup do všech pro-
stor knihovny. Nově zaregistrovaní, ale 
i stávající čtenáři obdrží v tento den ma-
lou pozornost jako připomínku tohoto 
svátku.

Hala Čs. spořitelny:
Během měsíce května probíhá výstava 

dětí ze Speciální základní školy, speciál-

ní mateřské školy a dětského centra v Ji-
lemnici. Výtvarné práce s názvem „Od 
jara do zimy“ si můžete prohlédnout bě-
hem provozních hodin spořitelny. 

Vzpomínkové shromáždění
Srdečně zveme spoluobčany k účas-

ti na vzpomínkovém shromáždění 
k 61. výročí květnového povstání a kon-
ce II. světové války. Koná se v koste-
le sv. Vavřince ve středu dne 3. května 
2006 v 18 hodin. Na společné setká-
ní se těší ekumenické společenství círk-
ví: Církev bratrská, Českobratrská církev 
evangelická, Československá církev hu-
sitská a Církev římskokatolická. V tento 
den položí zástupci Města Jilemnice na 
všechna pietní místa květiny.

Základní umělecká škola:
V pátek 26. května v 18 hodin se v sá-

le školy koná koncert „Pocta Mozartovi“, 
účinkují učitelé a žáci ZUŠ.

Ke Dni matek tradičně připravujeme 
zahradní slavnost. Předběžný termín: 
v neděli 14. května ve 14 hodin. V pří-
padě nepříznivého počasí bude změna 
termínu oznámena plakáty. Těšíme se na 
Vaši účast.

Taneční oddělení naší školy získa-
lo v krajské soutěži ZUŠ konané 11. 4. 
v České Lípě návrh na postup do národ-
ního kola, dále dvě ocenění za prove-
dení skladby. Hana Rančáková získala 
mimořádné ocenění za vynikající sólový 
projev. Blahopřejeme!

T. J. Sokol pořádá:
8. 5. tradiční akci „Výstup na Žalý“, 

registrace u sokolovny proběhne 8.30 až 
9.30 hod.,
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27. 5. v plaveckém bazénu „Otevřený 
přebor ČOS v plavání žactva a dorostu“,

3.–4. 6. se uskuteční župní slet So-
kolské župy Krkonošské – Pecháčkovy 
v Turnově na hřišti u sokolovny.

Úspěch Speciální školy v Jilemnici
V měsíci březnu se Speciální škola 

zúčastnila celorepublikové soutěže na 
téma: „Žijeme všichni na jedné zemi“, 
kterou uspořádal Církev československá 
husitská ke 40. výročí vyhlášení Meziná-
rodního dne OSN za odstranění rasové 
diskriminace. Soutěže se zúčastnily děti 
a mládež z celé ČR a SR – ve třech kate-
goriích. Porotu v kategorii do 14 let nej-
více zaujala společná práce žáků II. třídy 
naší školy – Petry Tůmové, Terezky Ská-
lové, Bohunky Kupkárové, Šárky Miko-
láškové, Pavla Sorokáče a Pavla Zelinky.

Se svou prací získali krásné 1. místo. 
Žákům touto cestou gratulujeme. Podě-
kování patří také Bc. Silvii Mariášiové, 
která děti na tuto soutěž připravila.

Mgr. M. Žofková, ředitelka SŠ

Týden ekologické výchovy
Kdyby se nás někdo zeptal, co jsme 

dělali v týdnu od 20. do 24. března, 
tak bychom mu museli odpovědět, že 
se naše třída „učila i neučila“. Tento tý-
den – ekologické výchovy – jsme totiž 
prožili na Rýchorské boudě. Tam pro nás 
pracovníci střediska ekologické výchovy 
a naši učitelé připravili bohatý program. 
Vyráběli jsme ruční papír, spřádali jsme 
ovčí vlnu, keramické korálky jsme nejen 
vytvořili, ale i nabarvili. Hráli jsme hry 
o přírodě. Na vycházkách (vzhledem 
ke sněhovým podmínkám – na lyžích) 

Oslavy Dne Země v zámeckém parku.  Foto L. Hrubá
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jsme poznali krajinu v okolí Rýchorské 
 boudy.

Když jsme se vrátili domů, rodičům 
jsme na otázku „Jak jste se měli?“ mohli 
všichni odpovědět: „Výborně jsme si to 
užili!“

Barbora Palasová, Karolína 
Kuželová a Josef Kraus, žáci 6. A ZŠ 

Komenského, Jilemnice

Mateřské centrum v květnu
Pravidelný program:
Úterý, čtvrtek a pátek 9–11 hod. 

„Školička“; středa 9–11 hod. „Baby 
klub“ – pro miminka a batolátka; pondě-
lí – jazykové kurzy: 9–10 hod. angličtina 
pro pokročilé, 10–11 hod. angličtina pro 
začátečníky, 18.30–19.30 hod. němči-
na pro začátečníky; úterý 15–16 hod. 
(1. úterý v měsíci 14–15 hod.) – Cvi-
čení pro těhotné; 1. úterý v měsíci 
od 15 hod. – Škola rodičů; čtvrtek od 
16 hod. – Hravé cvičení – pro děti od 
1 roku; čtvrtek od 17 hod. – Poradna 
pro kojící maminky

Pro individuální přístup nutno pře-
dem objednat na tel. č.: 736 288 716.

Jiné akce:
Pondělí 15. a 29. 5. od 16 hod. – 

Tanečky pro princeznu; středa 3., 17. 
a 31. 5. od 16 hod. – Zpívánky; středa 
24. 5. od 17 hod. – Jak milovat své dítě 
2 (Dr. Libuše Šafrová se tentokrát zaměří 
na vliv neřešených problémů na vývoj dí-
těte); čtvrtek 4. a 11. 5. od 16.45 hod. – 
Kurz práce s proutím.

Podrobné informace na telefonním 
číslu 732 560 420.

Pamětní deska Jana Weisse
U příležitosti výročí narození vý-

znamného jilemnického rodáka, spiso-
vatele Jana Weisse bude na jeho rod-

ném domě v Jilemnici na čp. 68 ve 
Valdštejnské ulici umístěna pamětní des-
ka. Slavnostní odhalení desky proběhne 
v předvečer 114. výročí spisovatelova 
narození – 9. 5. 2006 v úterý v 18 hod. 
Krátké úvodní slovo pronese milý vzác-
ný host pan Stanislav Zindulka. Jste sr-
dečně  zváni!

Redakční sdělení
Vaše příspěvky do zpravodaje i názo-

ry na něj přivítáme na e-mailové adrese 
pourova@mesto.jilemnice.cz.

Jan Kubát:
Milostné vyznání

Vedle tvé lásky
lásko má
mně stejnou vůní voní
opojné kouzlo domova

Vedle všech cest
a cestiček
které jen
k tobě vedou

vždycky ty pravé
najdu si
které mne
s tebou svedou

Když obě lásky
promísím
léčivou bylinou
horského kraje

pro srdce
najdu vždycky lék
v třeskuté zimě
i v rozkvetlých pozdravech máje
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Jan Weiss (1892–1972)

Narodil se 10. května 1892 v Jilemni-
ci v obchodnické rodině. Do gymnázia 
chodil v Hradci Králové a ve Dvoře nad 
Labem, kde v r. 1913 maturoval. Na stu-
dium práv odešel do Vídně, avšak po 
roce musel na frontu, nejprve do Itálie, 
potom do Ruska. R. 1916 padl do zajetí 
a prožil dlouhou dobu v zajateckých tá-
borech, naposledy na Sibiři. Zde 1919 
vstoupil do legií. Domů se vrátil na po-
čátku r. 1920, dostal zaměstnání na mi-
nisterstvu veřejných prací, odkud musel 
odejít na začátku německé okupace. Po 
válce se na ministerstvo vrátil, r. 1947 
odešel do penze a pokračoval v literární 
tvorbě, kterou se začal zabývat už v rus-
kém zajetí. Po dlouhé nemoci zemřel 
v Praze 7. března 1972.

J. Weiss je prozaik vycházející ve své 
spisovatelské práci z válečných zkuše-
ností a sociálního cítění, které později 
souznělo se socialistickým obdobím spo-
lečnosti. K tomu ještě přistupuje sklon 
k fantastickým a utopickým představám 
o budoucnosti. Pro jeho umělecké vi-
dění je typické prostupování skutečnos-
ti a snu ne nepodobné surrealismu a za-
měření na psychologii postav. 

Počátky tohoto přístupu spadají do 
doby, kdy na pokraji života vzdoroval 
v zajetí onemocnění tyfem v horečkách 
a halucinacích mezi stejně nemocnými 
a umírajícími lidmi. Tyto zážitky uložil do 
devíti expresivních povídek své prvotiny 
Barák smrti. Válka nezmizela ani z ro-
mánu Dům o tisíci patrech, kde přistu-
puje i fantastičnost příběhu symbolizují-
cího zmatky a odlidštěnost poválečného 
světa, a ohlasy války jsou i v povídkách 

Bláznivý regiment. Společenskou pře-
tvářku odhalují povídky souboru Zrca-
dlo, které se opožďuje.

Silnější psychologický zřetel je uplat-
něn v románě Škola zločinu (později 
s názvem Zázračné ruce) o rozmáhají-
cím se zlu. Satira v románě Mlčeti zlato 
útočí na demagogické politikaření v me-
ziválečném období a román Spáč ve 
zvěrokruhu osobitě zobrazuje problém 
nezaměstnanosti v téže době.

Za 2. světové války vzniklo několik 
souborů Weissových próz s psycholo-
gickým i fantastickým zaměřením. No-
sič nábytku (zde i předválečná povídka 
Fantom smíchu), Povídky o lásce a ne-
návisti a pohádkový román Přišel z hor, 
s příběhem odehrávajícím se před prv-
ní světovou válkou v autorově rodném 
městě a oživujícím bájného Krakonoše. 
Konfliktní atmosféru nacistické okupa-
ce, kolaboraci a odboj ztělesnil Weiss ve 
dvou hlavních postavách psychologicko-
-společenského, v podstatě realistického 
románu Volání o pomoc.

V poválečné Weissově próze se spo-
jil dobový realismus i autorova fantas-
tika a utopičnost s vizemi socialistické 
perspektivy v povídkách Příběhy staré 
i nové (zde pozdější samostatná próza 
Lojzka z prostředí družstevní vesnice). 
Náběhy k vědecko-fantastické literatu-
ře se pak projevují v knihách Země vnu-
ků, O bílém koni, Družice a hvězdoplav-
ci a Hádání o budoucím. Předpokládaná 
nekonfliktnost budoucnosti oslabuje dě-
jové napětí a klesá ke schematismu, po-
pisnosti i k technickému a ideovému na-
ivismu.

Z encyklopedie Radko Šťastného 
„Čeští spisovatelé deseti století“

Jubileum Jana Weisse
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V úterý 4. dubna se konal v Krkonoš-
ském muzeu v Jilemnici slavnostní křest 
4. vydání známé novely Františka Kožíka 
„Synové hor“.

Tento křest byl vzpomínkou na 93. vý-
ročí lyžařského závodu na 50  km, při 
kterém se dne 24. března 1913 odehrála 
na Zlatém návrší ta známá tragédie Bo-
humila Hanče a Václava Vrbaty. A letos 
také uplyne 120 let od narození Bohu-
mila Hanče. 

Tato tragická událost z roku 1913 dala 
vznik i stejnojmennému filmu režiséra 
Čeňka Duby, který měl svou premiéru 
před Vánocemi v roce 1956. Čtvrté vy-
dání této knihy je doplněné dobovými 
fotografiemi a také fotografiemi z natá-
čení tohoto příběhu. Obsáhlé jsou tex-
tové doplňky vytvořené několika autory. 
V knize je uveden i kondolenční dopis 
norského závodníka ing. Smith-Kiellanda 
a úvaha o této tragédii z pohledu dneš-
ka. Je zde také zmínka o historii Horské 
služby a zajímavosti o lyžařské výzbro-
ji a výstroji na přelomu 19. a 20. stole-
tí, rovněž doplněné fotografiemi. A ne-
zapomíná se ani na tehdejší lyžařské 
oblečení. Závěrečná část pak patří spi-
sovatelce Marii Kubátové pod názvem: 
„Z vyprávění Kerkonošskejch pábitelů 
a vhářů“.

V přeplněných výstavních místnos-
tech jilemnického zámku uvítal návštěv-
níky a hlavní aktéry tohoto slavnostního 
křtu ředitel muzea PaedDr. Jan Luštinec. 
Mezi ně patřil vydavatel této knihy pan 
Miloš Vognar, paní Mgr. Alena Kožíková, 
dcera spisovatele F. Kožíka. Ale hlavní 
roli měl při této milé, působivé i dojem-
né příležitosti náš jilemnický rodák, vyni-
kající divadelní a filmový herec Stanislav 

Zindulka. Nejenom, že knihu pokřtil, ale 
také z ní přečetl několik ukázek, které 
v jeho podání plně vystihly dramatičnost 
tehdejších událostí. A také z vlastního 
projevu mohli pak účastníci vycítit i jeho 
velkou lásku k této zemi, jejím krkonoš-
ským horám, jakož i k rodné Jilemnici.

A nelze ani nepřipomenout, že tradič-
ní složkou každé akce, pořádané v Krko-
nošském muzeu, je také hudební dopro-
vod. Tentokrát jej na vysoké umělecké 
úrovni obstarali paní Mgr. Hana Hauko-
vá, ředitelka Základní umělecké školy, 
která hrou na klavír doprovázela pěvec-
ké vystoupení pana profesora Františka 
Koudelky.

Jen ty nejlepší zážitky si ze křtu odnesl 
také Jan Kubát.

Křtí Stanislav Zindulka. Foto P. Mendřická

Křest knihy Synové hor
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Z jednoho pohledu podruhé…

Už je tomu tak a nejinak:
Většina lidí žije víc podle módy než 
podle rozumu. (G. Ch. Lichtenberg)

Vážení občané Jilemnicka,
s dalším číslem zpravodaje bych Vám 

rád podal pár dalších informací o pláno-
vaném projektu „Hraběnka“. Nejprve 
bych chtěl poděkovat ing. Kožnarovi za 
okamžitou reakci na náš článek v únoro-
vém čísle a podotknout, že jeho chvála 
projektu je pochopitelná, protože se po-
dílel na jeho vypracování – přece nebu-
de kritizovat něco, co sám vymýšlí. 

V Jilemnici jsem se narodil a bydlím tu 
již 20 let. Za ten čas mi neunikla ta sku-
tečnost, že většina turistů, lyžařů směřu-
jících do hor za zimními radovánkami, 
Jilemnicí jen projíždí. Není to proto, že 
by se jim zde nelíbilo, ale spíše proto, 
že námi nabízené služby nejsou natolik 
atraktivní, aby se zde zastavili. Kapaci-
ty lyžařských středisek ve vyšších polo-
hách jsou dostačující a turisté to z nich 
mají na běžecké tratě či sjezdovku pár 
kroků. Jilemnice plní svojí dlouholetou 
úlohu brány do Krkonoš a ohromnou in-
vesticí do projektu Hraběnka ji za bránu 
neposuneme. Nemáme to přece ani za-
potřebí. Městečko na úpatí Krkonoš má 
své kouzlo a měli bychom si uvědomit, 
že spousta turistů a místních nadšenců 
se po Hraběnce nepohybuje kvůli pále-
ní kalorií, nebo dosažení lepšího času na 
jedno kolo, ale proto, že se jim Hraběn-
ka líbí taková, jaká je a takovou ji chtějí 
i nadále – klidnou, čistou a bezpečnou. 

O tom, jaký vliv by měla výstavba na 
krajinný ráz, se budeme těžko dohado-

vat, protože si to každý představujeme 
trochu jinak. Jedno je však jisté, přínos 
městu plynoucí z areálu nebude zdaleka 
tak veliký, jak ho prezentují jeho zastán-
ci. Hotel bude mít v režii stravování svých 
hostů a potraviny přece nebude nakupo-
vat v maloobchodech, nýbrž v hypermar-
ketech nebo přímo u dodavatele. Biatlo-
nový areál není lyžařský vlek, do kterého 
každý lyžař skrz zakoupený skipas inves-
tuje denně několik set korun, nebo snad 
budeme na Hraběnce vybírat vstupné? 
Tak jaký přínos tedy budeme mít my ob-
čané Jilemnice z toho, že nám za humny 
areál vyroste?! Pokud někdo nevlastníme 
obchod s lyžařskými potřebami, asi z tu-
ristů žádné ryto mít nebudeme! 

Současný stav tzv. „buněk“ může u ná-
vštěvníků vyvolávat zásadní pocit nespo-
kojenosti. Počínaje ne zrovna bezpeč-
ným parkováním podél silnice a konče 
„toaletou ve stínu břízy“. Zmiňovaní stu-
denti sportovního gymnázia, ale i jiných 
škol, by si také zasloužili odpovídající zá-
zemí. Pokud chcete budovat, budujte na 
tomto místě: skromné parkoviště, gará-
žovací prostor, servisní boxy, občerstvení 
apod., ale hlavně stavbu účelovou a od-
povídající potřebám současnosti. Samot-
ný projekt Hraběnka počítá s výstavbou 
podobně zaměřené budovy právě na 
tomto místě (nejedná se o hotel). 

Podobných trnů v oku máme ale víc, 
třeba jilemnické koupaliště taky nevy-
padá zrovna vábně, ani tam není kde 
parkovat a vykonání potřeby na pách-
noucích toaletách s místy kluzkou a jin-
de zase lepkavou podlahou není nic pří-
jemného, obzvláště pokud jste bosí. Lidé 
z Jilemnice se po takovýchto zkušenos-
tech raději jezdí koupat do přilehlých 

Hraběnka
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Zastávám názor, že obce, města a stát 
si občané stvořili proto, aby se jim lépe 
žilo. Nikoli tedy proto, aby občana pro-
střednictvím zákonů a vyhlášek ovláda-
ly, sužovaly či bezdůvodně obtěžovaly. 
Naopak občan by měl žít s nimi ve sho-
dě, v rámci daných pravidel, zvyklostí či 
zákonů. Myslím si také, že zákony regu-
lující vztahy musí být jednoznačné, jed-
noduché, srozumitelné a vymahatelné. 
U nás tomu tak bohužel není. Není proto 
také neobvyklé, že soudy soudí nezávis-
le – i na zákonech ČR a vydávají rozdíl-
né rozsudky, příklady není těžké uvést.

To by totiž museli zákony tvořit odbor-
níci, ne takové nedůvěryhodné loutko-
vé panoptikum, které má mnohdy místo 
v parlamentu pod penzí, spolu s úřed-
níky tolika ministerstev, že je mnozí ob-
čané ani nedokáží vyjmenovat. A není 
divu, že veřejná správa spolu se samo-
správou vinou těchto nedokonalých zá-
konů mnohdy funguje k nespokojenosti 
občanů a někdy za parlamentem mno-
ho nepokulhává. Nemyslím si, že sou-
časné mediálně masírované obyvatel-
stvo již prohlédne a řekne dost, chceme 

radikální změnu. Jen ta by podle mého 
názoru přinesla obrat situace. Nepochy-
buji o tom, že současný odpor občanů 
k politice odráží zklamané naděje voli-
čů z polistopadového vývoje, voliči nevi-
dí východisko. Buďto většinou volí par-
lamentní strany a nebo k volbám vůbec 
nejdou. Politici situace zneužívají, radi-
kální změny si nepřejí – přišli by o svou 
nadřazenost i výhody. A nedej bože, aby 
třeba nesli za svá rozhodnutí odpověd-
nost, kdopak by tam potom seděl? To je 
ale jiné téma. 

V únoru byl ve zpravodaji otištěn člá-
nek o zimním úklidu chodníků s odka-
zem na zákon 13/1997, ze kterého také 
vychází městská vyhláška. Je to přesně 
ten typ zákona, kdy je občan postaven 
do role rukojmího obce, státu. Nedáv-
ná rekonstrukce silnice do Jablonce nad 
Jizerou byla provedena hanebně. Spo-
čítejte si místa, kde byla nedlouho po 
rekonstrukci nedostatečná konstrukční 
vrstva vozovky místně opravena a pro-
hlédněte si, jak byla tato oprava pro-
vedena. Na kolika místech je dnes spoj 
dvou polovin, klasický nedostatek vozo-

Zákony a občan

i vzdálených vesnic, kde za čisté a dobře 
udržované koupaliště rádi zaplatí.

Nynější stav dráhy, buněk, staré střel-
nice i koupaliště je obrázkem toho, jak 
jsme se o tyto nemovitosti doposud sta-
rali, zarostlé lebedou, jakoby odpočíva-
jící, ale neprodělečné. S hotelem by to 
bylo jiné, ten pokud by nebyl neustále 
z větší části obsazen klienty – prodělával 
by. Nezadlužoval by biatlonisty, ale měs-
to, to by bylo posléze donuceno hotel 
i s pozemkem pod cenou prodat. 

Samozřejmě nejsem proti rozvoji, 
jsem si vědom toho, že přezdívka „Ko-
lébka lyžování“ či „Brána do Krkonoš“ 
Jilemnici neuživí a pro svoji prosperitu 
musí leccos udělat. Budujme tedy, ra-
cionálně a tam, kde je třeba, ne stylem 
„hodím kámen do vody a čekám, jest-
li náhodou nevyplave“. Není tak důleži-
té dělat velké věci, jako dělat je smys-
luplně.

Aleš Drahokoupil,
odpůrce projektu „Hraběnka“ 
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vek opravovaných za provozu (znečištění 
za provozu, nedostatečné ošetření spo-
je druhé poloviny), poškozen, nemluvě 
o tom, že pokračuje sesedání vysokých 
násypů z předchozí doby a trhání živi-
ce v těchto místech. Někdo opravu pro-
jektoval, někdo prováděl a jiný měl od-
borný dozor. Nic se neděje, na opravu 
nejspíš nebudou peníze, dokud nebu-
de silnice opět v havarijním stavu. Není 
to jen důsledek zimy, ale je to důsledek 
nekvalitní práce, neměl by být problém 
najít konkrétního viníka a odstranit vady, 
v záruční době. Zkuste si reklamovat po-
škození vašeho vozidla vinou mnoha děr 
na této relativně nové komunikaci, k je-
jímu správci je zákon velice blahosklon-
ný (také §27 zmíněného zákona)! 

Ne tak k občanovi. Zákon, mající na 
padesát paragrafů s mnoha odstavci, se 
v nich zabývá velmi podrobně třeba bill-
boardy, ale prakticky vůbec se nezmi-
ňuje o úklidu sněhu na komunikacích. 
Tento horký brambor je prostě neřešen, 
vyjma zmínek o náledí a nesjízdnosti 
a povinnosti vlastníka přilehlé nemovi-
tosti. Již dávno jsem o tom psal do PČR, 
nic se neděje. Městská vyhláška samo-
zřejmě vychází ze zákona.

Jak uklízí stát komunikace? Pluhem. 
V přilehlých obcích a v průjezdu obcí 
nahrne sníh na chodník. Město, ukliď si 
ho. A jak uklízí město komunikaci? No 
přece také většinou pluhem, sníh nahr-
ne občanovi na chodník. A vlastník ne-
movitosti zodpovídá, viz článek z února. 
Dokonce jsou zde uvedeny hodiny. Jak 
to platí, když na uklizený chodník nahr-
ne sníh město, se zde nepíše. Alespoň ve 
středu obce je občas sníh z chodníků na 
frekventovaných místech odvezen. Také 
někomu ano, někomu ne. (Ale v ostat-
ních ulicích někdy není ani průjezd, na-
tož obousměrný bezpečný provoz. Naši 

předchůdci dost šetřili na šířce vozovky 
v horských podmínkách a ani dnes by 
více velkorysosti mnohdy neškodilo. Vím 
také samozřejmě, co stojí odvoz sněhu, 
i kolik ho letos bylo.) A o tom celé výše 
uvedené je. Zákon musí platit pro každé-
ho, nejen pro občana, i pro město a stát. 
Pokud v okrajových čtvrtích někdo po-
nechá přes noc stát své auto na silnici, 
většinou porušuje zákon. Každý den je 
porušen na stovce míst obce, díky sta-
vebnímu stavu vozovek, který nepočítal 
(ani v současné době mnoho nepočítá!) 
s rozvojem motorismu. Článek v úno-
ru píše, že je možné dokonce vymáhat 
(úklid chodníků) plnění povinností stráž-
níky městské policie. A je tedy nepří-
mo řečeno, občane buď hodný, nestě-
žuj si, jinak si nepostavíš auto na silnici, 
tebe budeme popotahovat, ostatní tře-
ba ne, jak tomu někdy je, či budeš na 
rozdíl od hodného občana, kterému se 
budou zmrazky tolerovat, čistit chodní-
ky třeba párou. Můj názor je, že zákony 
také nesmí být nástrojem k možné per-
zekuci, stát, obec by se neměly za záko-
ny schovávat.

Nedávno jsem se také seznámil se 
zákonem o pobytu cizinců. Má 190 § 
a posledních tuším deset se týká pokut. 
Jen krátký výtah: Cizincem je každý, kdo 
nemá občanství ČR. Cizinec má povin-
nost do tří dnů se přihlásit na cizinec-
ké policii! Tuto povinnost může splnit 
prostřednictvím ubytovatele. Tím je kaž-
dý, kdo ubytuje cizince za úplatu, a te-
dy ubytovatel musí ohlásit cizinecké po-
licii do tří dnů jeho pobyt. Zíral jsem na 
tuto relikvii let minulých nevěřícně jako 
mnozí z vás teď. Neboť jsou místa, kde 
je tento zákon tvrdě vymáhán a pokuto-
ván – nejnižší pokuta za špatně vyplněný 
přihlašovací lístek je 5 000  Kč, nepřihlá-
šení až 50 000  Kč (!) a jsou mnohé pro-
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story v ČR, kde o tomto zákoně nemá 
příležitostný návštěvník z ciziny (i Slo-
venska), či jeho ubytovatel, ani tušení.

 Mohl bych uvádět dalších mnoho 
„dokonalostí“ současných zákonů či je-
jich podzákonných norem, např. roz-
hodnutí FÚ, proti kterému není odvo-
lání, nebo usnesení policie, vydané po 
několika měsících bádání, a proti které-

mu má občan možnost si stěžovat do tří 
dnů od doručení, vč. porady s právní-
kem atd. 

Ale není pravda, že každý má tako-
vou vládu, jakou si zaslouží – myslím si, 
že takovéto zákony a vládnutí s jejich 
pomocí si naši občané nezaslouží. 

Bylo by však na čase, aby se probudili.
Eda Seibert

K prameni řeky Jilemky (4. část)
O 50  m výše přitéká do Jilemky další 
potok, který pramení u „Pantátova háj-
ku“ za bývalým martinickým kravínem. 
Pod ním podtéká železniční trať z Mar-
tinic do Roztok, uvedenou do provozu 
v roce 1871. Za mostem po pravé straně 
stojí textilní továrna, dříve firma Františ-
ka Horáčka, který ji prodal firmě Krecl. 
Po znárodnění v r. 1948 byla včleněna 
do firmy Pojizerské bavlnářské závody, 
později Kapnar, dále firma Kolora Semi-
ly. Po roce 1989 byla v restituci vráce-
na firmě Hybler Semily. Po několika le-
tech byl provoz v této továrně ukončen. 
V těchto místech mezi továrnou a silnicí 
do Roztok se již před první světovou vál-
kou konávala velká posvícenská slavnost 
„Stínání kohouta“. Dnes by asi slavnost 
ochránci přírody nepovolili. O této slav-
nosti bychom se dozvěděli v knížce Ja-
romíra Horáčka „Muderlanti z pod Ža-
lýho“.

Potok dále podtéká silnici ze Studence 
do Jilemnice. Hned za mostem po levé 
straně stojí budova, která patřila p. Fran-
tišku Horáčkovi, majiteli zdejší továr-
ny. Pan Horáček se však hlavně věnoval 
obchodu se živou zvěří. Patřila mu ne-
jen továrna a tato budova, pozemky na 
obou březích potoka, ale hlavně farma 

na kopci „Halda“ u Roztok. Byl chovate-
lem kanadských stříbrných lišek, nutrií, 
ondater, norků, jelenů, srnců, muflonů, 
čápů, hus a kachen. Dále choval tibet-
ské psy a tatranské vlčáky. Pro 1 500 za-
jíců a králíků zřídil 60 výběhů. Prostor-
né voliéry pojaly 4 000 bažantů a 1 200 
koroptví. Raritou byla jeho hlemýždí far-
ma. V zahradě pod silnicí se procháze-
li pávi a pávice. Většina těchto ptáků 
byla vtělena do štukatérské omítky, kte-
rá obytnou budovu p. Horáčka zdobila. 
Bohužel, všechna tato krása zmizela při 
přestavbě domu Lesním závodem Har-
rachov.

K původnímu domu patřila ještě zná-
má hospoda. Nájemcem hospody byl 
p. Hanuš a po roce 1945 p. Boh. Tulá-
ček. Ještě jedna zajímavost. U této hos-
pody stávala jedna z prvních benzíno-
vých pump. Sestávala ze dvou velkých 
skleněných válců, které se ručně pum-
pou naplnily benzínem z podzemní ná-
drže, a z nich po odměření se vypouš-
těly do aut nebo motorek. Pak pan řidič 
došel do hospody na nějaké to „štampr-
líčko“, protože při případné nehodě byl 
alkohol polehčující okolností. Asi 100  m 
od této budovy je sportovní areál míst-
ní tělovýchovné a tělocvičné organiza-
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ce Sokol. Areál je v krásném lesním pro-
středí s fotbalovým hřištěm, kluzištěm 
a kurtem na volejbal a nohejbal a kabi-
nami. Areál je celoročně využíván míst-
ními mladými i staršími občany. O je-
ho provoz se vzorně starají Josef a Petra 
Vanclovi, kteří v kabinách bydlí.

Ale vraťme se k našemu potoku, kte-
rý dále podtéká železniční trať Martini-
ce–Jilemnice. U doleního elektrického 
transformátoru podtéká cestu a částečně 
zregulovaným korytem vtéká do Jilemky. 
My však postupujeme do hoření části bý-
valého rybníka, kde koryto Jilemky bylo 
v roce 1981 přemístěno na jiné místo 
při melioraci celého bývalého rybníka. 
V těchto místech také přitéká další malý 
potok, který pramení v branských lesích, 
protéká starým neudržovaným rybníkem 
za martinickým hřbitovem a za „Lukšin-
kou“ se vlévá do Jilemky.

O 100  m výš z druhé strany je další 
přítok. Je to martinický potok „Jílovka“. 
Pramení v nejhořejší části Martinic mezi 
Štefanovými a Jiroušovými. Protéká ved-
le hasičské nádrže vybudované v roce 
1956 brigádnickou prací místních hasi-
čů. Dále pak Jílovka prudce klesá, pro-
téká kolem martinické školy, která byla 
otevřena v roce 1885. V této škole jako 
řídící učitel působil v letech 1927 až 
1939 pan Josef Horák. Mnoho místních 
občanů starší generace vzpomíná s lás-
kou a respektem na pana řídícího. Za-
psal se do jejich myslí. Byl to vzácný člo-
věk, ryzího charakteru. Chodil rázně, na 
hlavě široký černý klobouk a v obličeji 
milý úsměv. Byl zakladatelem Pěvecké-
ho sdružení krkonošských učitelů. Nej-
větším jeho koníčkem však bylo sbírání 
vánočních koled, které v roce 1938 vy-
dal knižně. 

Z loňských čarodějnic.  Foto P. Mendřická
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Dále pak po pravé straně stojí místní 
kaple sv. Jana Nepomuckého, postavená 
v roce 1845. U Maternových Jílovka vté-
ká pod železniční trať a silnici, teče ko-
lem bývalého hostince U Vejnarů, nyní 
Motocentrum A-Z a u Bujárkových, dří-
ve obchod Jägr, podteče silnici do Záles-
ní Lhoty. Z pravé strany do potoka při-
téká malý potůček, který pramení pod 
Hůrou.

Dříve tento pramen plnil drážní vo-
dojem. Vodu odebíraly parní lokomoti-
vy, které jezdily na parní pohon. Pramen 
dál podtéká pod železniční tratí a silnicí 
k nádraží, protéká Bedrníkovým sádkem 
a vlévá se do Jílovky. Ta pokračuje za 
Buryánkovy, pod silnici do Zálesní Lho-
ty a do zakrytých skruží a asi po 50  m se 
vlévá do Jilemky. 

Jilemka podteče lhoteckou silnici, dále 
níže starou Hamplovu kovárnu, kde se 
kovaly srpy-zubáky. Stará kovárna je dů-
kazem toho, že tudy vedla zemská ces-
ta od Nové Paky Vidochovským sedlem 
ke studeneckému Strážníku a k Branné. 
U zemské cesty v jistých vzdálenostech 

bývaly kovárny, kde si jezdci a vozko-
vé kovali koně. Vpravo od Jilemky nad 
martinickým nádražím je kopec Hůra 
s prameny pitné vody. Je na něm lyžař-
ský vlek, který vybudovali místní hasiči 
a o jehož provoz se vzorně starají. Stara-
jí se také o lyžařské běžecké tratě, které 
kolem Jilemky a kolem horní části obce 
udržují. Za tyto práce pro nás pro všech-
ny jim patří pochvala. Na Hůře také po-
řádá obecní úřad pravidelně akci „Zimní 
martinický podmáslík“ s programem pro 
děti i dospěláky. Hůra je náš nejvyšší ko-
pec, ze kterého vidíme Martinice jako na 
dlani a i vzdálenější Jilemnici. Na obzo-
ru zleva vidíme v dálce zříceniny hradů 
Kumburk a Bradlec a poutní místo Tá-
bor. Dále pak Kozákov a východní část 
Jizerských hor. Dále již vidíme Krkono-
še s Lysou horou, s Kotlem, Zlatým návr-
ším, Medvědínem a v popředí s Žalým. 
V pozadí pak můžeme pozorovat Kozí 
hřbety, Liščí a Černou horu. (Pokračová-
ní příště.)

Vladimír Šoustal
(Převzato z Martinického zpravodaje.)

Spring Cup 2006 (24.–26. 3. 2006)

Na naše první letošní závody v OB jsme 
stejně jako minulý rok vyrazili na tradič-
ní Spring Cup do Dánska. Tyto závody 
se konají vždy v březnu už po několik let 
(od roku 1992) a skládají se ze tří samo-
statných závodů – nočního sprintu, kla-
siky a štafet. Na rozdíl od loňského roku, 
kdy byly závody slaběji obsazené, se le-
tos na Spring Cupu ukázala i ta nejuž-
ší světová špička, včetně desetinásobné 
mistryně světa Simone Niggli.

Doufali jsme, že si konečně odpoči-
neme od sněhu, který už nám všem za-
čínal pomalu, ale jistě vadit. Bohužel 
marně. Letošní zima zasáhla celou Evro-
pu, a tak i Dánsku, kde obvykle považují 
sníh pomalu za zázrak, byla celkem sluš-
ná sněhová pokrývka. 

Naše cesta začala v pátek 24. března 
ve 3 hodiny ráno. Sraz jsme měli na au-
tobusovém nádraží, kde na nás už čeka-
la i osmičlenná výprava z hradecké Sla-
vie, a na závody jsme vyrazili společně. 
V půl čtvrté byla naložena všechna zava-

Z orientačního běhu
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zadla, a tak jsme se konečně vydali na 
cestu do Dánska. Cesta přes Německo 
(Drážďany, Berlín) proběhla bez problé-
mů, a tak jsme do německého přísta-
vu Rostock dorazili s časovou rezervou. 
V přístavu už byla i spousta dalších ori-
enťáků, včetně našich českých rivalů :o) 
z Brna a celá česká juniorská reprezen-
tace, do které patří i Aleš Malý, který ale 
cestu absolvoval s námi, i když v Dánsku 
nám dal na chvíli košem :o), protože pl-
nil reprezentační povinnosti.

Okolo 4. hodiny odpoledne jsme do-
razili do dánského Hillerodu, kde jsme 
se jako loni ubytovali v tělocvičně míst-
ní školy Hillerodholmskolen. Po náročné 
cestě jsme si trochu odpočinuli a oko-
lo 8. hodiny jsme se vydali na první zá-
vod – noční sprint, který se konal poblíž 
Hillerodu – v městečku Egedam. Vý-
sledky nebyly důležité, byl to první zá-
vod s mapou, což se také projevilo, a to 
nejen na startu, kde si spousta lidí vza-
la mapu špatnou, a proto ztratili spoustu 
času, nebo byli diskvalifikováni. :o) Jen 
Aleš se dokázal probojovat do první de-
sítky – skončil 9. v kategorii H17–20E.

V sobotu ráno jsme vyrazili na druhý 
závod – závod s centrem asi 30 kilome-
trů od Hillerodu ve vesnici Gurresøsko-
vene. Byli jsme už více odpočatí a na-
víc to byl závod za denního světla, takže 
lepších výsledků bylo již více. Honza Ex-

ner se umístil v kategorii H15–16A na 
8. místě a mnoho dalších se vešlo ve 
svých kategoriích do první dvacítky.

Nedělní štafety v St. Dyrehave Syd 
měly celkem zajímavý průběh. V 17 ho-
din jsme měli rezervovaný trajekt, takže 
poslední úseky dostaly časový limit, do 
kterého se musíme vrátit. Týkalo se to 
hlavně mě a Vaška Budína. Můžu říct, že 
celý den jsem byla nervózní a přemýš-
lela jsem, co budeme dělat, když to ne-
stihnu. Nakonec se však vše zdařilo. Do-
rostenky skončily na 12. místě, a myslím, 
že mohly skončit lépe, ale bohužel jsme 
zjistili až moc pozdě, že jejich katego-
rie neprobíhá diváckou kontrolou, a tak 
Dominika čekala v cíli a její štafeta ni-
kde. :o( Dorostenci byli po prvním úse-
ku, který běžel Honza Perůtka, dokon-
ce na 3. místě. Nakonec skončili i tak 
na velmi pěkném 10. místě. V ženské 
a mužské světové konkurenci se naše 
štafety bohužel ztratily.

Ihned po závodech jsme naskočili do 
aut, trajekt v 17 hodin jsme stihli, tak-
že naše cesta skončila úspěšně. Na lodi 
jsme rozebrali některé poznatky ze zá-
vodů. Věřím, že Spring Cup byl dobrým 
začátkem před sezónou. Všichni jsme 
viděli, jak moc rychle se ve světě běhá 
a jak je konkurence silná. Do Jilemnice 
jsme dorazili okolo 4 hodin ráno…

Tereza Králová, OK Jilemnice

Ohlédnutí za divadelním festivalem

Třikrát zazvoní zvonek.
V sále se setmí a opona zazáří jasnou 

červení. Po chvíli se začne pomalu rozví-
rat, v sále to zašumí a před dětskými zra-

ky se rozevře nádherný svět Kašpárko-
vých (Vojta Merten) dobrodružství…

Jedna z mála vzpomínek z mého 
předškolního věku se mi vybavuje s ne-
vadnoucí životností, přestože divadel-
ní sál „Pod lázněmi“ je už dávno pře-

Kdo nezažil – jeho chyba!
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budován k „praktičtějším“ účelům. Do 
zapomnění se už propadla slavná před-
stavení jilemnického divadelního spolku 
Kolár „ve dvoraně“ (tajemným zákulisím 
jsme procházeli ze školních tříd do kres-
lírny), blednou i vzpomínky na úspěš-
ná představení studentů gymnázia v re-
žii profesorek Šarapatkové, Kocábkové 
a Šimáňové, ve kterých exceloval Stan-
da Zindulka. Hráli jsme např. Šamberka 
(Palackého třída 27), Shakespeara (Mno-
ho povyku pro nic), Moliera (Skapino-
va šibalství) a nakonec – už bez Standy 
a v pozměněné sestavě – Gogolova Re-
vizora.

A právě toho jsem si po více než 
50 letech mohl znovu připomenout le-
tos. I když se osudy jilemnického ochot-
nického divadla klikatí sebesložitěji, jed-
na stálice – pevně doufám – se zrodila: 
divadelní festival pod názvem „Březen, 
měsíc divadla“. Letos se konal již jeho 
12. ročník a nelze než žasnout nad jeho 
velkolepostí: 6 ochotnických souborů, 
4 profesionální, z toho 2 představení 
pro děti – to už je pořádná porce diva-
dla! Klobouk dolů před autorkou nápa-
du – bývalou ředitelkou KS Jilemnice 
M. Faruzelovou, před její fundovanou 
pokračovatelkou – ředitelkou SD Jilem-
nice J. Moravcovou, před paní Martin-
covou i ostatními spolupracovníky. Úsilí, 
které věnují tomuto projektu, nedokáže-
me ani zdaleka docenit (a na plakátech 
SD zjistíme, že je to jen malá část jejich 
bohaté činnosti!).

Ale dovolte, abych se vrátil ke svým 
osobním pocitům z této akce. Jako vděč-
ný divák jsem již dříve několik předsta-
vení zhlédl, ale teprve letos jsem mohl 
festival absolvovat od začátku do kon-
ce. Pozoruhodná je už sama koexis-
tence ochotníků a profesionálů. A jsem 
přesvědčen, že ti první obstáli v těžké 

konkurenci se ctí! Co do profesionál-
ní kvality nezela žádná hluboká pro-
past třeba mezi Divadelní společností 
Frída a divadlem z Červeného Kostelce 
nebo z Police. Rozdíl byl pochopitelně 
znatelný v technice a zkušenosti herců 
a také v celkové (ne)vyrovnanosti sou-
borů, ale předností mnohých ochotníků 
byla zase jakási upřímná, živelná spon-
tánnost. Abych uvedl konkrétní příklad: 
z celé plejády herců obou kategorií mne 
nejvíce ze všech chytila za srdce Hele-
na Lochmanová, představitelka žákyně 
2. třídy ve hře Hrdý Budžes (DS Vice-
na Ústí n. Orl.). Dáma, která tuto „klá-
du“ zvládla, je – prosím pěkně – v civi-
lu pořádně vytíženou zdravotní sestrou 
a k tomu matkou čtyř dětí!

Zavzpomínám-li na divácké reak-
ce, pak salvy smíchu nepochybně bou-
řily na představení Velké zebry, nejen 
díky výborným výkonům herců Čino-
herního klubu, ale i díky brilantně na-
psané situační komedii E. Lassayquese. 
Ale hudební fraška Někdo to rád horké 
souboru Kolár z Police n. M. ji asi ještě 
předčila. Jedná se o zřídka vídaný po-
čin – adaptaci populárního filmu na di-
vadelní prkna, což se teoreticky nemůže 
nikdy podařit. Kolárovci to však dokáza-
li, autor a režisér představení J. Souček 
prokázal v obou těchto profesích pozo-
ruhodnou dávku talentu. Asi není ná-
hodou, že celkem úspěšná byla i druhá 
hudební komedie – Nebe na zemi (DS 
J. K. Tyla z Hořic v Podkrkonoší). Do-
mnívám se, že spíš než v textu spočívá 
kvalita této hry ve specifickém stylu in-
scenací Osvobozeného divadla a přede-
vším v nenapodobitelných improviza-
cích autorů a protagonistů – V+W. Nic 
z toho hořičtí napodobit nemohli, ale 
komediálnost obou hlavních představi-
telů a v neposlední řadě i Ježkova hud-
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ba v provedení živého orchestru vnesly 
do představení potřebný vzruch.

Chladnější bylo kupodivu přijetí vý-
borné Goldoniho komedie Lhář (režie 
J. Kubina – DS v Červeném Kostelci), 
provedené se švihem, s pestrou plejá-
dou klasických postav commedie dell’ar-
te zejména v pánské části souboru, s vý-
bornými výkony V. Poláka v titulní roli 
a především P. Láníka jako jeho sluhy 
Arlechina.

Pokud jde o diváckou účast, odha-
dl bych ji laicky zhruba na polovinu ka-
pacity hlediště, ovšem na intelektuální 
humor profesionální Reality show (to-
lik populární téma našich televizí!) byla 
obsazena necelá třetina sedadel, dale-
ko nejméně ze všech představení. Snad 
proto, že mezi profesionály chyběla zná-
má jména? Jednoznačným vítězem v ná-
vštěvnosti se ovšem stal domácí soubor, 
který sál takřka zcela zaplnil. Na před-
stavení Revizora – připomenutém již 
v úvodu – jsem ocenil odvahu režiséra 
T. Hájka, s jakou přistoupil k seškrtání již 
postaršího textu a k asketickému černo-
bílému (kromě obou dam) pojetí insce-
nace s těmi nejjednoduššími rekvizitami 
(stůl, židle, divan). S pomocí celkem vy-

rovnaného souboru a ve slušném tempu 
tak přesvědčivě načrtl věčně platný ob-
raz zkorumpovaného úřednictva. 

A abych nezapomněl! Onen bývalý 
talentovaný student jilemnického gym-
názia, nyní populární a vysoce ceněný 
herec (držitel Českého lva za roli v Mi-
chálkově filmu Babí léto) – Standa Zin-
dulka – přijal roli garanta celého festiva-
lu. Několik představení osobně zahájil 
a na závěr poděkoval organizátorům, 
účinkujícím a – divákům! „Ještě nikdy 
jsme se nesetkali s tak živými reakcemi 
a spontánním přijetím jako v Jilemni-
ci,“ říkali mu prý nezávisle na sobě her-
ci všech souborů, se kterými v zákulisí 
mluvil.

Kolárovo jméno teď nese nejúspěš-
nější letošní soubor z Police n. M. Ale 
doufejme, že v duchu tohoto velkého 
českého herce konce 19. stol. i v duchu 
tradic podkrkonošského divadla uvidíme 
brzy další úspěšné premiéry jilemnic-
kých ochotníků a přivítáme další nadše-
né a vnímavé diváky divadelních před-
stavení, festivalů i ostatních programů 
SD Jilemnice.

Věřte, stojí to za to!
–jv–

Dne 1. října 2004 nastoupila do funkce 
ředitelky tehdejšího IKS – dnes již Spole-
čenského domu Jilm sl. Jana Moravcová. 
Přišel jsem si popovídat a položil jí něko-
lik zvědavých otázek:

Od vašeho nástupu do této funkce uply-
nulo již 19 měsíců. Jaký dojem na vás 
udělalo naše město a také jeho občané 
v souvislosti s návštěvami akcí v SDJ?

Jezdila jsem do Krkonoš již dříve ly-
žovat a Jilemnici jsem znala jako horské 
městečko. Měla jsem zde také kamarád-
ku, která bydlela blízko „Hraběnky“.

Pokud se týká druhé části otázky, tak 
Jilemnice se projevuje jako kulturní měs-
to, neboť jeho obyvatelé, a tudíž i ná-
vštěvníci našich pořadů, mají již dlouho 
zažité tradiční akce. Především jsou to 
probíhající jilemnické festivaly – namát-

Na kus řeči ve Společenském domě Jilm
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kou „Koncerty dechových hudeb“, „Bře-
zen – měsíc divadla“ nebo výstavy v Ga-
lerii V Kotelně.

Pokles návštěv nastává nejčastěji v ob-
dobí, kdy panuje hezké počasí. A podle 
toho musíme zvažovat sestavování naše-
ho kulturního kalendáře.

Jak dlouho jste si zvykala na nové pro-
středí, jak moc se vám stýskalo po Třebe-
chovicích pod Orebem a kde teď vlastně 
méte své „doma“?

Tak to je poněkud těžká otázka. Líbí 
se mi tu, protože mám ráda hory, lyžová-
ní a turistiku. A s mými častými návštěva-
mi – téměř z celého světa – „Hraběnku“ 
velmi často využíváme. Ale samozřejmě, 
že se mi také stýskalo, neboť vytváření 
nových vazeb a přátelství je vždy dlou-
hodobý proces. A vzhledem k mé funkci 
je to ještě obtížnější.

Nyní jsem však spokojená, protože se 
nám právě nedávno podařilo založit pě-
vecký sbor „Camponotus“. Ten bude jis-
tě obohacením i zvýšením počtu již stá-
vajících souborů jak tanečních, tak také 
divadelních. A jsem ráda také proto, že 
tento soubor mi dává možnost vrátit se 
částečně opět k hudbě, která je mým 
povoláním, a zároveň vytvářet nová přá-
telství. – A kde vlastně nyní mám to své 
„doma“, je pro mne zatím nevyřešená 
otázka.

Přišla jste do téměř dokončené rekon-
strukce stávající budovy. jak ta nyní vy-
hovuje pro pořádání kulturních akcí, kte-
rých během roku není opravdu málo?

Především nejvíce pomohlo našemu 
zařízení přemístění restaurace z prostor 
sousedících s hlavním sálem a přísálím. 
Oddělení naší činnosti od činnosti re-
staurační bylo skutečně velice nutné. Ale 
na druhé straně je samozřejmé, že tato 
restaurace je pro určité akce velice po-
třebná a její současné umístění je zcela 
vyhovující. Rekonstrukcí vznikl také vel-
ký taneční sál, který se stal dostatečným 
zázemím pro všechny taneční skupiny. 
A tyto také již vyvíjejí i vlastní aktivitu 
a pořádají víkendové taneční semináře. 
Vadou, kterou jsem během provozu po-
střehli, je malá kapacita audiovizuálního 
sálu.

Co připravuje SD Jilm do zbývajících mě-
síců roku 2006?

Pokračujeme především v dosavadní 
dramaturgii – „Březen – měsíc divadla“ 
a festival dechových hudeb, dále to bu-
dou dva nové festivaly „Jilemnické rocko-
vání“, jehož první ročník proběhl v listo-
padu 2005, a 2. mezinárodní kulturní 
festival – „Arte Viva“. Ten je rovněž spo-
jený s hudbou a v letošním roce bude 

Z loňského jarmarku. Foto P. Mendřická
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V pátek 10. března byla zahájena výsta-
va kreseb mladé autorky Lucie Tatarové 
pod názvem Otisky. 

Narodila se v Praze v roce 1972 a je 
absolventkou Vysoké školy umělecko-
-průmyslové atelieru alternativních tech-
nik, vedeného profesorkou Adélou Ma-
tasovou.

Během studia se zúčastnila studijních 
pobytů na škole užitých umění ve Štras-
burku, Akademii výtvarných umění v Ří-
mě a Akademii výtvarných umění v Se-
ville. V roce 1997 po absolvování VŠPU 

získala stipendium Fulbright a jeden 
rok studovala na Pratt Institute v New 
 Yorku.

Ve své tvorbě se zabývá tématem lid-
ské kultury. Věnuje se sochařství, kera-
mice, grafice a kresbě. Od roku 2001 
působí jako odborná asistentka na ka-
tedře výtvarné výchovy Pedagogické fa-
kulty Univerzity Karlovy. 

Autorka nás některými svými kresba-
mi zavádí, mimo jiné, i do dávné minu-
losti pravěkých lidí, kteří znaky svého 
tehdejšího umění zanechávali – „otis-

Výstava v Galerii V Kotelně

ještě rozšířen o tanec. Dále se bude ko-
nat každý měsíc jedno divadelní předsta-
vení nebo koncert. Filmová představení 
budou zhruba v dosavadním rozsahu.

Výstavy budou také probíhat celkem 
pravidelně. Zajímavostí však bude z Pra-
hy přenesená výstava ke 40. výročí zalo-
žení Činoherního klubu, která bude jis-
tě významným zpestřením dosavadních 
výstav v naší Galerii V Kotelně. Snad ani 
nemusíme připomínat, že význačným 
členem Činoherního klubu je i náš ro-
dák, herec Stanislav Zindulka.

Společenský dům Jilm má zájem roz-
víjet a podchycovat další aktivity občanů. 
V loňském roce začaly své působení dvě 
rockové kapely studentů Gymnázia, pě-
vecký sbor Camponotus a klub Betanie.

Co se vám zde nejvíce líbí a co pro vás 
bylo náročné?

Je to již zmiňovaná blízkost k horám 
a přírodě vůbec, protože ráda vyrážím 
do hor jak v letním, tak i v zimním ob-
dobí. Co pro mne bylo náročné, i když 
jsem s tím trochu počítala, byly dvě sku-

tečnosti. Jednak vykořenění ze svého 
vlastního prostředí (tedy odchod ze své-
ho rodiště) a příchod do nového pro-
středí, navíc se zcela odlišným způso-
bem práce.

Jaká je vaše spolupráce s městským úřa-
dem, případně s jinými organizacemi?

Spolupráce s městským úřadem až 
na několik problematických jednání ke 
konci loňského roku je vesměs dobrá.

Během uplynulého roku se nám po-
dařilo rozvinout spolupráci na různých 
programech či projektech se ZUŠ, gym-
náziem a Krkonošským muzeem. Spo-
lupráce s těmito subjekty se zdála být 
v minulých letech poněkud v útlumu.

Rovněž se základními školami udržu-
jeme i nadále kontakty v rámci naší pro-
gramové nabídky.

S ředitelkou Společenského domu Jilm 
rozmlouval a snad i její další dobrou 
spolupráci s redakční radou zpravodaje 
navázal

Jan Kubát
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Úterý 2. 5., 19.00 hod.,
Audioviz. salónek

Filozofie života. Přednáší Viktor Gaj-
doš – škola Atia.

Čtvrtek 4. 5., 19.30 hod.,
velký sál SD Jilm

Májový dopravní koncert
SD Jilm pokračuje v tradici orchest-

rálních májových koncertů. Po loňském 
koncertě Filharmonie HK se letos před-
staví Komorní symfonický orchestr Kr-
konošského metra pod vedením svého 
dirigenta a zároveň gen. ředitele občan-
ského sdružení Krkonošské metro, pana 
Karla Jakubů. Na koncertě zazní Symfo-
nie č. 8 h moll „Nedokončená“ Franze 
Schuberta, předehra z opery Hubička 
Bedřicha Smetany a další skladby věno-
vané přímo dopravě či dopravním pro-
středkům. Součástí koncertu bude také 
prezentace nových návrhů na integrova-
ný dopravní systém železnice a trolejbu-
sů v Krkonoších. Vstupné: 60/40  Kč

Úterý 9. 5., 17.00 hod.,
Galerie V Kotelně

Srdečně Vás zveme na vernisáž vý-
stavy Loutky Františka Valeny. Známý 
pražský výtvarník a předseda Spolku 
pražských betlemářů nám představí část 
ze své rozsáhlé tvorby, tentokrát věno-
vané scénografii pro pražskou Umělec-
kou scénu Říše loutek. Na výstavě bude 

možno shlédnout různé typy loutek, od 
závěsných marionet, přes spodové hůl-
kové loutky, až po javajky. Výstava potr-
vá do 30. června.

Středa 17. 5., 18.30 hod., sál Kina 70
„Stivín Quodlibet System“
Pásmo hudby, projekcí a vyprávě-

ní známého performera a mezinárodně 
proslulého hudebního virtuoza Jiřího Sti-
vína. Srdečně zve Klub Betanie. Vstup-
né: dobrovolné

Sobota 13. 5., 14.30 hod.,
Velký sál SD Jilm

Dlouhý, široki a bystrooký
Loutková pohádka na motivy K. J. Er-

bena, ve které princ Světomil najde ne-
jen svou princeznu, ale pozná i věrné 
přátele, kteří mu pomohou zvítězit na 
čarodějem Kazimírem. Pohádku uvádí 
divadlo Piškot Praha. Vstupné: 40  Kč

Pondělí 15. 5., 19.00 hod.,
Audioviz. salónek

Filozofie života. Přednáší Viktor Gaj-
doš – škola Atia.

Sobota 20. 5., 8.30–17.00 hod.,
Masarykovo nám.

Májový jarmark
Zveme všechny srdečně na tradiční 

májový jarmark do Jilemnice na Masa-
rykovo náměstí, kde na vás bude čekat 

Společenský dům Jilm Vás zve…

kovali“ na stěnách jeskyní jako poselství 
i důkaz o svém bytí.

Tato zajímavá výstava potrvá pouze 
do 12. dubna a stojí opravdu za zhléd-
nutí. A je také trochu zajímavá tím, že 

po New Yorku, kde měla vůbec svoji 
první výstavu, a po Štrasburku, je Jilem-
nice třetím městem, kde vystavuje svo-
je kresby. 

J. Kubát
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opět široká nabídka jarních produktů, 
řemeslných výrobků i ukázka jejich tvor-
by, v neposlední řadě velký výběr lasko-
min všeho druhu a celý den bude pro-
vázen bohatým kulturním programem. 
Odpoledne od 13.00 hod. vystoupí jaz-
zová kapela Just Now z Vrchlabí, dále se 
představí pohodová skupina KPK zná-
má z letních podvečerů a celé odpoled-
ne uzavře vynikající brněnská revivalová 
kapela Dizzy s hity 60. a 70. let.

Neděle 21. 5., 17.00 hod.,
Velký sál SD Jilm

Kouzelná školka s Majdou a Františ-
kem. Dětské představení známé z oblí-
beného televizního pořadu, ve kterém 
Majda a její kamarád z Famfárie mají 
pro děti připraveno spoustu písniček, 
veselého povídání a překvapení. Pořa-
datel: Pragokoncert Bohemia, a. s., Pra-
ha. Vstupné: 110  Kč

Úterý 30. 5., 19.30 hod.,
Velký sál SD Jilm

Screamers – travesti show
Nejznámější travesti skupina v Če-

chách nabízí divákům výpravné před-
stavení, během kterého předvede řadu 
českých i zahraničních zpěvaček. Nový 
program, barevná show, bohaté kostý-
my, to vše slibuje večer, kdy se nebudete 
nudit. Vstupné: 160/140  Kč

Připravujeme na červen:

13. 6. Barmanky
Vynikající herecký i pěvecký koncert 

čtyř hereček v komedii pro muže o že-
nách, pro ženy o mužích z prostředí 
„koktejl baru“.

Účinkují: Jana Švandová, Tereza 
Duchková, Kristýna Frejová a Sandra Po-
godová. Hudba: Ondřej Brzobohatý.

Z besedy s úspěšnými lyžaři-olympioniky M. Koukalem a L. Bauerem. Foto P. Mendřická
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1
pondělí
17.30 h

20 h

GEJŠA
I gejša může milovat… Příběh filmu je zasazen do tajemného a exotického 
světa. Režie: Rob Marshall. Hrají: Ziyi Zhang, Ken Watanabe, Michelle Yeoh. 
USA – titulky/romantické drama.

Vstupné: 65  Kč — do 12 let nevhodný

3
středa

17.30 h
20 h

ZKROCENÁ HORA
Příběh dvou mladých mužů – rančera a kovboje, kteří prožili mnoho rados-
tí i tragédií, díky kterým poznali slabost i sílu lásky. Režie: Ang Lee. Hrají: Jake 
Gyllenhaal, Heat Ledger. USA – titulky/drama.

60  Kč — do 15 let nevhodný

6
sobota
17.30 h

20 h

PÝCHA A PŘEDSUDEK
Nejhorší je, když někoho k smrti nenávidíte a zároveň bez něj nemůžete být. 
Film je natočen podle jednoho z nejčtenějších a nejoblíbenějších knižních best-
sellerů od spisovatelky Jane Austen. Režie: Joe Wright. Do filmu se podařilo ob-
sadit elitu britského herectví: Judi Dench, Brenda Blethyn. V. Británie – titulky.

55  Kč — mládeži přístupný

10
středa

17.30 h
20 h

DOBA LEDOVÁ 2 – OBLEVA
A chládek je fuč… pokračování jednoho z nejúspěšnějších filmů, při kterém 
roztaje srdce všech – nezávisle na věku. Režie: Carlos Saldanha. Český dabing: 
Jiří Lábus, Ota Jirák, Zdeněk Mahdal, Kateřina Brožová ad. USA/animovaná ko-
medie.

60  Kč — mládeži přístupný

14
neděle
17.30 h

20 h

JAK SE KROTÍ KROKODÝLI
Marie Poledňáková, autorka komedie století „S tebou mě baví svět“ a dalších 
úspěšných snímků „Jak dostat tatínka do polepšovny“ a „Jak vytrhnout velrybě 
stoličku“, se po šestnácti letech vrátila k filmové režii a vytvořila opět strhující 
příběh. Prokázala svou jedinečnost, smysl pro humor i mistrovství a znovu di-
váky pobaví v laskavé rodinné komedii. Hrají: Miroslav Etzler, Ingrid Timková, 
Jiří Mádl, Žofie Tesařová, Tomáš Peč, Václav Postránecký ad. Repríza nového 
českého filmu.

65  Kč — mládeži přístupný

16
úterý

17.30 h
20 h

MARIŇÁK
Operace Pouštní bouře, kterou Anthony absolvoval v pozici snajpera, názorně 
ukazuje, že válka vypadá úplně jinak, když ji vidíte v televizi, nebo prožíváte na 
vlastní kůži. Režie: Sam Mendes. Hrají: Jake Gyllenhaal, Peter Sarsgaard, Jamie 
Foxx, Chris Cooper. USA – titulky/válečné drama.

55  Kč — od 12 let přístupný

18
čtvrtek
17.30 h

BAMBI 2
Animovaná pohádka, v níž se znovu setkáme s Bambim, Velkým knížetem, Du-
píkem, Kvítkem, Filim a dalšími nezapomenutelnými zvíříátky. Režie: Brian Pi-
mental. USA – v českém znění: Jindřich Hynke, Marcela Kyselová ad.

60  Kč — mládeži přístupný

Kino 70 Jilemnice v květnu 2006
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Informace SD Jilm

Změna programu kina a výše vstupného 
je vyhrazena. K základnímu vstupnému 
je připočítán poplatek 1 Kč ve prospěch 
Státního fondu pro rozvoj české kinema-
tografie. Objednané vstupenky na pro-
gramy Kina 70 a SD Jilm si vyzvedněte 
do 5 dní od zámluvy, poté budou dány 
do volného prodeje. Adresa kina: Kino 
70, Roztocká 500, 514 01 Jilemnice. 
Tel. kancelář: 481 544 070, pokladna: 
481 545 040. Předprodej vstupenek na 
programy SD Jilm je možný i v Informač-
ním centru na jilemnickém náměstí.

Na červen připravujeme: Růžový panter 
(1. 6.), Indián a sestřička (6. 6.), Casa-
nova (8. 6.), Účastníci zájezdu (13. 6.), 
Taking Off (FK, 15. 6.), Šifra mistra Leo-
narda (17. 6.), Match Point – Hra osudu 
(18. 6.), Čert a Káča (20. 6.), Mission Im-
possible III (29. 6.).

Redakce neručí za obsah uvedených pří-
spěvků a tyto příspěvky nemusí být to-
tožné s jejím názorem.
Jilemnice zpravodaj města. Odpověd-
ný redaktor PaedDr. Jan Luštinec. Re-
dakční rada: Ing. Josef Cerman, Jiří Dvo-
řák, Ing. Petr Faistauer, Ing. Mgr. Martin 
Horák, PaedDr. Václav Hartman, Jan Ku-
bát, Dr. Karel Kupka, Mgr. Kateřina Pou-
rová. Sazba a zlom: ProGrafiS Jilemnice.
Tisk – obálka: ZAMA s. r. o., vnitřní stra-
ny: A90 PRESS-FOTO Jilemnice 500. 
Vydavatel: Město Jilemnice, Masarykovo 
náměstí čp. 82, 514 01 Jilemnice, IČO 
275808, periodicita: vychází měsíčně, 
den vydání: k 1. příslušného měsíce. Po-
čet výtisků: 1 150 ks. Povoleno odbo-
rem kultury Okr. ú. Semily: ev. č. 14/89. 
Cena 10 Kč. Uzávěrka červnového čísla: 
8. května 2006.
Obálka: Rozkvetlá řepka nad Mříčnou – 
foto Daniel Zajíc. Zadní strana: Mrklov-
ská chaloupka – foto Jiří Dvořák.

25
čtvrtek
19 h

DITA SAXOVÁ
Osud jedné z dívek, které se vrátily po druhé světové válce z koncentračních tá-
borů a nepodařilo se jim najít příbuzné. Režie: A. Moskalyk. Hrají: Krystyna Mi-
kolajewská, Bohuš Záhorský, Karel Höger, Martin Růžek ad. Cyklus: Český film.

Pro členy FK 35  Kč, pro nečleny 55  Kč

27
sobota
17.30 h

20 h

PRIME
Když už terapeut potřebuje terapii… Režisér Ben Lounger obsadil do hlavních 
rolí svěží a inteligentní komedie skvělou Umu Thurman a stále krásnou Meryl 
Streep. USA – titulky.

55  Kč — do 15 let nevhodný

29
pondělí
17.30 h

20 h

SPOJENEC
Dokonalý zločin neexistuje. Režisér Spike Lee je zvyklý točit filmy, které nene-
chají diváka v klidu a ještě dlouho v něm doznívají. Na jeho chytré scénáře „sly-
ší“ vynikající herci: Denzel Washington, Jodie Foster ad. USA – titulky/thriller.

55  Kč — od 15 let přístupný

30
úterý

17.30 h

BROUČCI
I tentokrát vám Bijásek přináší pěkné pohádky: Broučkův smutný návrat, 
S broučkem je zle, Do nebíčka, do peklíčka a další.

35  Kč — mládeži přístupný




